

Submission to the House of Commons Standing Committee on Finance

August 8, 2025

Introduction

The National Council of Women of Canada (NCWC) has championed the rights and well-being of women, families, and communities for over 132 years.

Our vision is a Canada where women, girls, and gender-diverse people are safe from violence, economically empowered, and fully engaged in all aspects of society.

In light of increasing economic pressures and threats to women's financial security, the NCWC urges the Government to make bold, targeted investments in Federal Budget 2025—particularly through the Department for Women and Gender Equality (WAGE). These investments should focus on addressing the gendered housing crisis, eliminating gender-based violence, advancing women's economic empowerment, and supporting the organizations driving this important work.

While we remain concerned and active in addressing ongoing issues including but not limited to climate change, child online protection, nuclear waste, health care, and housing more broadly, this submission addresses urgent matters of gender inequality requiring immediate action. We look forward to engaging further on other key priorities in the future.

Recommendations

1. Address the Gendered Housing Crisis and Economic Insecurity

- **Renew and expand housing initiatives:**

Renew the Women and Children's Shelter and Transitional Housing Initiative, and extend its scope to develop permanent, affordable housing options. Ensure new housing developments include wraparound supports—such as childcare, career counseling, and skill-building programs—that enable women and gender-diverse people to attain economic independence.

- **Sustain shelter operations:**

Guarantee stable, adequate funding for shelters and transition housing, reflecting the

rising operational costs, increased demand, and the complex needs of women and gender-diverse individuals facing economic hardship.

- **Tackle economic vulnerabilities directly:**

Expand investments in job-readiness, entrepreneurship, and upskilling programs, especially for those facing intersecting barriers, such as Indigenous, immigrant, racialized, and 2SLGBTQIA+ women.

2. Eliminate Gender-Based Violence and Support Survivors

- **National investment in the National Action Plan:**

Commit a minimum of \$600 million per year over the next four years to fully implement and coordinate all aspects of the National Action Plan to End Gender-Based Violence.

- **Establish an Emergency Survivor Fund:**

Create a national emergency fund offering immediate, one-time financial assistance to enable women and gender-diverse people to escape abuse quickly.

- **Ensure long-term sector stability:**

Launch a collaborative process to develop a sustainability fund for organizations supporting women and gender justice, given their critical role in frontline services, policy advocacy, research, and economic empowerment initiatives.

3. Strengthen Women's Economic Participation

- **Invest in workforce integration and advancement:**

Prioritize investments that address barriers to women's equal participation in the labour force, including affordable childcare, pay equity, flexible work arrangements, and targeted support for sectors with high female unemployment.

- **Expand data collection and research:**

Fund the ongoing collection and analysis of gender-disaggregated economic data to inform policy and track progress in closing gender gaps.

4. Maintain or Raise WAGE Funding

- **Sustain and increase WAGE's budget:**

Ensure that the Department for Women and Gender Equality (WAGE) receives stable or increased core funding. WAGE is essential for supporting policy innovation, funding evidence-based programs, and enabling grassroots organizations to address the unique economic and social challenges facing women and gender-diverse people in Canada.

5. Establish / increase Supporting Measures

- Prioritize the needs of marginalized women—Indigenous, Black, racialized, rural, northern, immigrant, refugee, and 2SLGBTQIA+ communities—with targeted funding and services.
- Integrate efforts to reduce poverty, increase labour force participation, and draw on private, non-profit, and public sector partnerships.
- Build accountability through desegregated data, ongoing monitoring, evaluation, and transparent reporting.

Rationale and Context

Economic Challenges Facing Women in Canada

Canadian women are disproportionately impacted by economic downturns, inflation, unaffordable housing, precarious jobs, and the persistent gender wage gap. Women, especially single mothers, Indigenous women, newcomers, and those living in rural or northern communities, experience higher rates of poverty and reduced access to basic needs—including housing, healthcare, and secure jobs. Women comprise the majority of minimum wage workers and have faced slower economic recovery post-pandemic.

The Cost of Inaction

Rising housing costs, lack of affordable childcare, and insufficient social supports limit women's ability to participate fully in the economy and increase their risk of violence and homelessness. Gender-based violence and economic insecurity have substantial social and financial costs, with billions spent annually on healthcare, policing, legal proceedings, and lost productivity. Investing in prevention, support, and economic opportunity is fiscally responsible—it creates healthier families, communities, and a stronger, more inclusive economy.

Conclusion

The National Council of Women of Canada urges the Government to adopt a feminist fiscal policy approach in Federal Budget 2025, rooted in equity, inclusion, and effective economic stewardship. Sustained or increased investment in WAGE, robust housing programs, targeted economic supports, and comprehensive anti-violence measures are essential to building a Canada where every woman and gender-diverse individual can enjoy safety, dignity, and economic security. These are not just women's issues—they are foundational to Canada's collective well-being and economic future.

For further details or to discuss these recommendations, NCWC would welcome the opportunity to meet with the Committee and participate fully in continued consultations. Thank you

Contact:

Penny Rankin
President National Council of Women of Canada (NCWC)
presncwc@gmail.com

<http://www.ncwcanada.ca>

Mission Statement:

To empower all women to work together towards improving the quality of life for women, families, and society through a forum of member organizations and individuals.

La version française suit



Soumission au Comité permanent des finances de la Chambre des communes —

Budget Fédéral 2025

Introduction

Le Conseil national des femmes du Canada (CNFC) défend les droits et le bien-être des femmes, des familles et des communautés depuis plus de 132 ans.

Notre vision est celle d'un Canada où les femmes, les filles et les personnes de diverses identités de genre sont à l'abri de la violence, économiquement autonomes et pleinement engagées dans tous les aspects de la société.

Face aux pressions économiques croissantes et aux menaces qui pèsent sur la sécurité financière des femmes, le CNFC exhorte le gouvernement à effectuer des investissements audacieux et ciblés dans le budget fédéral 2025 — en particulier par l'intermédiaire du ministère des Femmes et de l'Égalité des genres Canada (FEGC). Ces

investissements devraient viser à répondre à la crise du logement genrée, à éliminer la violence fondée sur le genre, à promouvoir l'autonomisation économique des femmes et à soutenir les organisations qui mènent ce travail important.

Bien que nous demeurions préoccupés et actifs dans d'autres problèmes actuels — tel que les changements climatiques, la protection des enfants en ligne, les déchets nucléaires, les soins de santé et le logement en général — la présente soumission traite de questions urgentes liées aux inégalités de genre qui nécessitent une action immédiate. Nous avons hâte de poursuivre les échanges sur d'autres priorités clés à l'avenir.

Recommandations

1. Aborder la crise du logement genrée et l'insécurité économique

- **Renouveler et élargir les initiatives en matière de logement:**

Renouveler l'initiative pour les refuges et le logement de transition pour les femmes et les enfants, et en élargir la portée afin de développer des options de logement permanent et abordable. Veiller à ce que les nouveaux projets de logement incluent des services d'accompagnement — comme la garde d'enfants, les conseils sur l'orientation professionnelle et des programmes de développement de compétences — permettant aux femmes et aux personnes de diverses identités de genre d'atteindre l'indépendance économique.

- **Soutenir le fonctionnement des refuges :**

Garantir un financement stable et adéquat pour les refuges et logements de transition, tenant compte de la hausse des coûts d'exploitation, de l'augmentation de la demande et des besoins complexes des femmes et des personnes de diverses identités de genre confrontées à des difficultés économiques.

- **S'attaquer directement aux vulnérabilités économiques :**

Accroître les investissements dans les programmes de préparation à l'emploi, d'entrepreneuriat et de perfectionnement, en particulier pour les personnes confrontées à des obstacles multiples, comme les femmes autochtones, immigrantes, racialisées et 2SLGBTQIA+.

2. Éliminer la violence fondée sur le genre et soutenir les survivantes

- **Investissement national dans le Plan d'action national :**
Allouer un minimum de 600 millions \$ par année pendant les quatre prochaines années pour mettre en œuvre pleinement et coordonner toutes les composantes du Plan d'action national pour mettre fin à la violence fondée sur le genre.
 - **Mettre en place un fonds d'urgence pour les survivantes :**
Créer un fonds national d'urgence offrant une aide financière immédiate et ponctuelle afin de permettre aux femmes et aux personnes de diverses identités de genre de fuir rapidement une situation de violence.
 - **Assurer la stabilité à long terme du secteur :**
Lancer un processus collaboratif visant à créer un fond de pérennité pour soutenir les organisations œuvrant en faveur des femmes et de la justice de genre, compte tenu de leur rôle crucial dans les services de première ligne, le plaidoyer politique, la recherche et les initiatives d'autonomisation économique.
3. **Renforcer la participation économique des femmes**
- **Investir dans l'intégration et la progression professionnelles :**
Donner la priorité aux investissements visant à éliminer les obstacles à la participation égale des femmes au marché du travail, notamment l'accès à des services de garde d'enfants abordables, l'équité salariale, des modalités de travail flexibles et un soutien ciblé aux secteurs où le chômage féminin est élevé.
 - **Accroître la collecte de données et la recherche :**
Financer la collecte et l'analyse continues de données économiques ventilées par genre afin d'orienter les politiques et de suivre les progrès de la réduction des écarts entre les genres.
4. **Maintenir ou augmenter le financement du ministère Femmes et Égalité des genres (FEGC)**
- **Soutenir et accroître le budget du FEGC :**
Veiller à ce que le ministère des Femmes et Égalité des genres Canada (FEGC) bénéficie d'un financement de base stable ou accru. Le FEGC est essentiel pour appuyer l'innovation des politiques, financer des programmes fondés sur des données probantes et permettre aux organisations communautaires de répondre

aux défis économiques et sociaux uniques auxquels font face les femmes et les personnes de diversité de genres au Canada.

5. **Mettre en place ou accroître les mesures de soutien**

- Donner la priorité aux besoins des femmes marginalisées — Autochtones, noires, racialisées, vivant en milieu rural ou nordique, immigrantes, réfugiées et membres des communautés 2SLGBTQIA+ — avec un financement et des services ciblés.
- Intégrer les efforts pour réduire la pauvreté, accroître la participation au marché du travail et s'appuyer sur les partenariats avec le secteur privé, le secteur à but non lucratif et le secteur public.
- Renforcer la responsabilisation par les données ventilées par genre, un suivi continu, des évaluations et des rapports transparents.

Raisonnement et contexte

Défis économiques auxquels sont confrontées les femmes au Canada

Les femmes canadiennes sont touchées de manière disproportionnée par les ralentissements économiques, l'inflation, le logement inabordable, les emplois précaires et l'écart salarial persistant entre les genres. Les femmes, en particulier les mères célibataires, les femmes autochtones, les nouvelles arrivantes et celles vivant en milieu rural ou nordique, connaissent des taux plus élevés de pauvreté et un accès réduit aux besoins essentiels, notamment le logement, les soins de santé et les emplois stables. Les femmes représentent la majorité des travailleurs au salaire minimum et elles ont connu une reprise économique plus lente après la pandémie.

Le coût de l'inaction

La hausse du coût du logement, le manque de disponibilité des services de garde d'enfants abordables et le manque de soutiens sociaux limitent la capacité des femmes à participer pleinement à l'économie et augmentent leur risque de violence et d'itinérance. La violence fondée sur le genre et l'insécurité économique entraînent d'importants coûts sociaux et financiers, se chiffrant en milliards de dollars dépensés chaque année pour les soins de santé, les services policiers, les procédures judiciaires et la perte de productivité. Investir dans la prévention, le soutien et les possibilités

économiques est une décision fiscalement responsable: cela favorise des familles et des communautés plus saines ainsi qu'une économie plus forte et inclusive.

Conclusion

Le Conseil national des femmes du Canada exhorte le gouvernement à adopter, dans le Budget fédéral 2025, une approche budgétaire féministe fondée sur l'équité, l'inclusion et une saine gestion économique. Des investissements soutenus ou accrus dans le FEGC, des programmes de logement robustes, des mesures économiques ciblées et des stratégies complètes de lutte contre la violence sont essentiels pour bâtir un Canada où toutes les femmes et toutes personnes de diverses identités de genre peuvent vivre en sécurité, dans la dignité et avec une sécurité économique. Ces enjeux ne sont pas seulement des enjeux féminins — ils sont fondamentaux pour le bien-être collectif et l'avenir économique du Canada.

Pour obtenir plus de détails ou discuter de ces recommandations, le Conseil national des femmes du Canada serait heureux d'avoir l'occasion de rencontrer le Comité et de participer pleinement aux consultations en cours. Merci.

Contact:

Penny Rankin

Présidente, le Conseil national des femmes du Canada (CNFC)

presncwc@gmail.com

<https://www.ncwcanada.ca/fr>

Mission :

Donner à toutes les femmes les moyens d'œuvrer ensemble à l'amélioration de la qualité de vie des femmes, des familles et de la société grâce à un forum regroupant des organisations membres et des particuliers.